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Vidlák 21 dubna, 2023

Když naštvete všechny…
litterate.cz/kdyz-nastvete-vsechny

Tak se nám ta tragikomedie kolem ukrajinského obilí „plného

pesticidů“ pěkně rozjíždí. Kaufland stáhl mouku, kterou mu dodal

slovenský mlýn, který měl s jednou šarží problémy a pro jistotu to

nechává překontrolovat. V praxi se mouka prostě dodá někam jinam

za cenu, díky které se zamhouří obě oči i laboratorní přístroje. Každý

den se objevují další a další sprostí podezřelí, třeba ukrajinský

slunečnicový olej. Agrární komora varuje před vajíčky i baleným

masem, protože kdo v okolních státech mohl, ten krmil levnou

ukrajinskou pšenicí i kukuřicí a teď, když se to u nich doma provalilo,

tak to lifruje sem. Ceny masa, vajec i mouky zázračně klesají…

Do toho se mi ozval nějaký chlap, který mi po telefonu vysvětloval, že

nadržuju oligarchovi z Agrofertu a on raději bude kupovat

pesticidovou pšenici našich spojenců, protože ještě nedávno se

všechny ty pesticidy používaly i u nás a nikomu to nevadilo.

Odpověděl jsem, že pokud mu nevadí, že norma může být překročena

třeba i dvacetkrát, tak mu přeji dobrou chuť. Ukazuje to, že média za

posledních deset let odvedla vskutku kvalitní práci, protože než jíst

české potraviny od Babiše, tak se raději naládovat jídlem pochybného

původu z ciziny.

https://www.litterate.cz/kdyz-nastvete-vsechny/
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Když si to tak vezmu, největší Babišův hřích spočíval v tom, že umí

vyrobit levné jídlo. Samozřejmě není ze sto procent masa, ale může si

to koupit i uklízečka s minimální mzdou a to na tom mají

hytlermarkety padesátiprocentní i stoprocentní marži. Kostelecké

uzeniny k tomu mají i svoje prémiové řady, které se kvalitou nijak

neliší třeba od řezníka Kšány… je to samozřejmě dražší, ale pořád ne

tak drahé, jako v malých provozech, protože největší úspory jsou z

velikosti. Auto také postavíte i v garáži, ale ne za cenu za jakou to

postaví Škodovka, která to jede po statisících kusů. A i ta Škodovka

by vám udělala auto ve stejné kvalitě, jako dokonalý řemeslník v

garáži a pořád by bylo levnější. S potravinami to není jiné.

Ale o tom psát nechci… Dneska se zaměřím na úplně dokonalou

schopnost této vlády naštvat naráz úplně všechny. Něco takového už

tu dlouho nebylo. Vláda povolí dovoz ukrajinského obilí, které přes

Polsko teď musí v uzavřených transportech a konvojích, které bude

hlídáno po cestě, aby nějaký vykuk náhodou někde něco nevyložil, ale

k nám klidně půjde dál. Polští zemědělci slaví vítězství, ti čeští jim na

hranicích pomáhali s blokádami a jejich dobrý skutek teď bude po

zásluze potrestán. Přijde k nám ještě více ukrajinského obilí, což jim

ještě více sníží výkupní ceny ve žních. Jestlipak o tom někdo z nich

takhle přemýšlel, když spolu stáli na hranicích a popíjeli vodku?

V této chvíli se ceny pšenice dostaly na předválečnou úroveň. Pro

hnojiva, chemii i naftu to samozřejmě neplatí. To je pořád citelně

dražší. K tomu začínají platit deagrofertizační pravidla rozdělování

dotací, což znamená, že podniky okolo 1500 hektarů jsou v háji. Velcí

hráči si to samozřejmě ohlídají, protože jsou velcí a stojí za nimi

kapitál.

Já vím, že zemědělců je u nás méně než třeba LGBT komunity, ale

řekl bych, že KDU už nikdo z nich volit nebude. A pokud si ti

skutečně malí producenti myslí, že to vyhráli, protože jim vláda na

dotacích nasype víc, myslím, že nejpozději ve žních budou dost

zklamaní.
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Obchodní řetězce jsou také naštvané. Vláda nedokáže uklidnit

veřejnost, že je import nezávadný a oni musejí měnit nasmlouvané

dodávky, protože to lidi nechtějí kupovat. Dokonce ani libtardi ne,

protože jedna věc je, když pro evropské hodnoty krvácí burani z

venkova, ale když máte pro evropské hodnoty žrát jídlo, které může

být solidně kontaminované, to už je věc jiná. Jasně, není všechno

jedovaté. Ale kdybyste věděli, že v platu vajíček je jedno

kontaminované, také byste si z toho plata nekoupili nic. I když je jen

tříprocentní šance, že dostanete to závadné.

Veřejnost je také naštvaná, protože je zase kšeft ýbr ales a nebýt toho,

že ukrajinské obilí kazí ceny evropským producentům, nikdo by se

neozval. Nikdo nic pořádně neví, protože by všichni v dodavatelském

řetězci byli sami proti sobě, kdyby se přiznali. Sice teď vydávají různá

prohlášení, ale já bych byl opatrný, protože každý může doložit, že

bere i české obilí. Ale nikdo se nepřizná, že vzal i nějaké jiné a

smíchal to dohromady. Když koupíte tunu českého obilí za devět tisíc

a smícháte to s tunou ukrajinského obilí za tři tisíce, tak průměrná

tuna stojí šest tisíc. A to je úplně jiná cena mouky… Tohle je jen

ilustrativní příklad… nikoho neobviňuju, že to tak dělá. Já osobně

bych se ale s prohlášením nespokojil… Papír snese všechno a abych

uvěřil, musel bych vidět i všechny dodací listy.

Včera z oficiálních míst vypadlo, že ukrajinské pšenice jsou u nás

nějaké tisíce tun… To pořád není tak moc… Víc to shazuje ceny, než

ohrožuje na zdraví, ale vůbec se nemluví o mouce, která se k nám teď

importuje ostošest, protože je o dost levnější, než ta naše. Pochybuju,

že nějaký německý majitel obchodního řetězce bere ohled na naše

zdraví a zajímá ho něco jiného než zisk, který na tom udělá.

Teď se ukáže, jak cenný je ten řetězec „z pole až na vidličku“. Který

má dost velké potravinářské provozy, aby vyráběl levně a unesl

dočasně vyšší ceny komodit. Který je dost silný kapitálově, aby ustál

výkyvy na trhu. Který disponuje výrobními provozy hnojiv, osiv i

chemie. Který je na obchodní řetězce také krátký, ale alespoň je
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schopen tvořit nějaké rezervy a ví, že je lepší dělat ztrátu na českém

obilí, aby měl vyprázdněné sklady před žněmi, protože jestli to takhle

půjde dál, tak budou výkupní ceny pěkně nízké.

Samozřejmě i za tohle může Babiš. Vláda sem pustí levné obilí, které

může být kontaminované, to shodí ceny, ale po žních se na to

zapomene a všichni ti intervjuci budou tvrdit, že za krachující

zemědělce může Agrofert, protože málo platí. Vůbec jim nebude

vadit, že kromě Agrofertu je tu i tržní konkurence, která také bude

dávat málo, protože účetní bilance je neúprosná pro všechny stejně.

Takže si to shrneme…

Zemědělci právě zjišťují, že mohou klidně zkrachovat a nikoho to

nezajímá.

Veřejnost zjišťuje, že vláda dokáže zajistit nižší ceny potravin jen díky

riziku kontaminace.

Majitelé řetězců zjišťují, že jim lidi bojkotují výrobky, na kterých měli

vydělat a vláda je nedovede uklidnit.

Bravo Pětikolko, bravo… Tohle se podaří málokomu. Babiš děkuje za

voliče, Rajchl děkuje za voliče, i Okamura děkuje za voliče. Tak je to

správné, tak to má být.

Pokud mě chcete podpořit v mém Vidláckém úsilí, prosím pošlete

dar Institutu českého venkova. Číslo účtu: 1769955003/5500

IBAN: CZ8355000000001769955003. Každý, kdo Institut

podpoří částkou alespoň 350,- Kč si může v objednací aplikaci na

Vidlákových kydech zadat adresu pro zaslání knihy. Platby jsou už

spárovány s aplikací. Kdo chce, může přímo na stránkách Institutu

pro platbu použít QR kód.

Doporučuji poslat platbu a druhý den si zadat adresu pro zaslání.

Stačí přímo na Vidlákových kydech kliknout v záhlaví na „objednat

knihu.“ Všem dárcům děkuji.

https://www.institutceskehovenkova.cz/?fbclid=IwAR12P2jz2T1dc7MOvLeuNr1IYcc6O-w4KJC98POLUkD6SbFrS514iD0uYbc#motto
https://kniha.vidlakovykydy.cz/
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